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با وجود آغاز عرضه تخم مرغ دولتی در بازار 
و صدور مجوز وزارت کشــاورزی برای واردات 
تخم  مرغ، قیمت این محصول همچنان گران است.
به گزارش ایسنا، قیمت تخم مرغ طی ماه های گذشته 
روند افزایشی پیدا کرده بود تا جایی که همه رسانه ها و 
حتی نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز علت آن را از 
مسئولان وزارت جهاد کشاورزی جویا شدند. کار به جایی 
رسید که وزیر جهاد کشاورزی در گفت وگوی تلویزیونی 
اخیر خود اعلام کرد: »عامل افزایش قیمت تخم مرغ و 
نوسان آن در بازار بروز آنفلوآنزای فوق  حاد پرندگان در 
سال گذشته و کاهش تولید ناشی از کشتار گله های آلوده 

بوده است که در حال مدیریت آن هستند«.
چهارشنبه هفته پیش رضا ترکاشوند - مدیرعامل 
اتحادیه مرغداران مرغ تخم گذار- در این باره به ایســنا 
گفته بود که از امروز تخم مرغ ارزان قیمت شــیرینگ 
شده )بسته بندی مخصوص تخم مرغ( در بازار به قیمت 
شانه ای 12 هزار و 600 تومان عرضه می شود و به دست 

مصرف کنندگان می رسد.
وی بــا تاکید بر اینکه هیچ محدودیتی برای عرضه 
تخم مرغ وجود ندارد و تا زمانی که بازار کنترل نشــود، 

ایسنا:

تخم مرغ دولتی هم ارزانی نیاورد

توزیع این محصول به قیمت اعلام شــده ادامه خواهد 
داشــت، اعلام کرد: ابتدا قرار بود که تخم مرغ فله ای را 
به قیمت شانه ای 11 هزار و 600 تومان در بازار عرضه 
کنیم اما با توجه به این که تخم مرغ فله ای مشکلاتی از 
جمله سورت نشدن، نداشتن بسته بندی، آلوده بودن و 
شکسته بودن را دارد که می تواند عوارض داشته باشد، 

تصمیــم گرفتیم این محصول را به صورت شــیرینگ 
شده، کیفی و در بسته بندی های مشخص عرضه کنیم.
البته حسن رکنی - معاون وزیر جهاد کشاورزی - در 
این باره گفته بود که اگر توزیع و عرضه مستقیم تخم مرغ 
نتواند بازار آن را به نفع مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
کنترل کند و به تعادل برساند، باید اقدام به واردات این 

محصــول برای افزایش عرضه آن کنیم که از هم اکنون 
مجوز واردات تخم مرغ به اتحادیه مورد نظر داده شده و 
به محض نیاز بازار این محصول را از کشورهایی که مورد 

تایید سازمان دامپزشکی باشند وارد می کنیم.
اما با وجود توزیع تخم  مرغ به قیمت ارزان از هفته 
گذشــته، هیچ تغییری در قیمت این محصول در بازار 
داخلــی ایجاد نشــده و مردم همچنــان این محصول 
پروتئینــی را به حدود دو برابر قیمت گذشــته از بازار 
خریــداری می کنند. این در حالی اســت که یک مقام 
مسئول در وزارت جهاد کشاورزی گفت: مجوز واردات 
تخم مرغ با امضای وزیر صادر شــده و هر زمانی که در 
بازار احساس نیاز شود، اتحادیه مورد نظر باید نسبت به 

واردات این محصول اقدام کند.
علی رغم پیگیری ایســنا کســی در این اتحادیه 
پاسخگو نبود که »چرا همچنان قیمت تخم مرغ بالاست 
و اقدامی برای ارزان شدن قیمت آن مانند واردات حتی 

به صورت محدود صورت نمی گیرد«.
گفتنی است قیمت هرشانه تخم مرغ هم اکنون در 
بازارحدود15هزارتومان اســت که براین اساس نرخ هر 

عدد تخم مرغ نیز 500تومان می باشد.

یک خبرگزاری حامی دولت در حالی که رئیس بانک مرکزی 
بارها از تک نرخی کردن نرخ ارز ســخن گفته بود، اعلام کرد 
شــکاف قیمت بین ارز مبادله ای و آزاد بیشتر شده و به 635 

تومان رسیده است.  
به گزارش خبرگزاری ایسنا، روز گذشته همزمان با تعطیلی بازارهای 
جهانی تغییر قیمتی هم در نرخ های ارز در مرکز مبادلات ارزی رخ نداد 

و تمامی ارزها با نرخ روز قبلی آن عرضه شد. 
بر این اساس دلار با قیمت سه هزار و 565 تومان در اختیار متقاضیان 

مشمول دریافت ارز دولتی قرار گرفت. 
لازم بــه ذکر اســت در جریان ایجاد زمینه برای اجرای سیاســت 
یکسان ســازی نرخ ارز با اصلاح مقررات ارزی بانک مرکزی نســبت به 
حذف ارز مبادله ای از برخی کالا و خدمات اقدام کرده است و این روند 
ادامه دارد، چنانچه چندی پیش اختصاص ارز مبادله ای به مســافران و 

ایرلاین ها متوقف شد.
با این حال، دلار در بازار آزاد در کانال 4200 تومان قرار داشــته و 
اختلاف دو نرخ آزاد و مبادله ای به حدود 635 تومان می رســد. شکاف 
قیمتی که در ماه های اخیر بیش از گذشته شده به دلایلی به ویژه رانت 
ناشــی از آن همواره محل انتقاد نســبت به ارز چند نرخی بوده است. 
افزایش اختلاف قیمت دو نرخ دلار از یکی از موانع یکســان سازی نرخ 

ارز محسوب می شود.
با این حال رئیس کل بانک مرکزی معتقد است که نرخ 4200 تومانی 

قیمت واقعی دلار نیست و وعده تعدیل این قیمت را داده است.
گفتنی است، وعده تک نرخی کردن ارز تقریبا از ابتدای دولت حسن 
روحانی مطرح شده و ولی الله سیف، رئیس کل بانک مرکزی که با دادن 
وعده هایی مانند »تک نرخی شــدن تا پایان سال...«، »شش ماه پس از 
برجام!« و... ســعی می کرد شرایط را برای تک نرخی کردن ارز مناسب 
نشان دهد. در حالی که تا کنون این اتفاق نیفتاده و جالب اینجاست که 
ســیف هفته گذشته در مورد زمان یکسان سازی نرخ ارز گفت: تا زمانی 
که زمینه های لازم برای این موضوع فراهم نشده، تاریخ مشخصی اعلام 

نخواهد شد! 
در حال، حاضر بــا توجه به اختلاف بیش از 600 تومانی میان نرخ 

مبادله و آزاد ارز، باید گفت دولت از هدف خود دورتر شده است. 
چندی پیش نیز، عزت الله یوسفیان ملا، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس با بیان اینکه تک نرخی شدن ارز در کشور ضرورت دارد، گفته بود: 
به رغم تمامی شعارهای دولتمردان در ادوار مختلف طرح مزبور هنوز از 

کلمات روی کاغذ به رفتاری عملی تبدیل نشده است.

یک مقام ارشــد دولت اعلام کرد قیمت 
بنزین هزار و 500 تومانــی و گازوئیل 400 
تومانی در هیئت دولت تصویب شده و تا پایان 

سال اجرایی می شود. 
یک مقام ارشد دولتی در گفت وگو با خبرگزاری 
فارس، درباره افزایش قیمت حامل های انرژی اظهار 
داشــت: دولت قصد دارد از میان 9 حامل انرژی 
تنهــا قیمت دو حامل یعنــی بنزین و گازوئیل را 

افزایش دهد.
وی افزود: پیشــنهادات مختلفی مطرح شد و 
گزینه پیشــنهادی ســازمان برنامه و بودجه رقم 
1600 تومان بــرای بنزیــن و 600 تومان برای 
گازوئیــل بود که با مخالفت و مقاومت تعدادی از 

وزرا و مسئولان همراه شد.
این مسئول ارشــد دولت با اشاره به مخالفت 
وزارت جهاد کشــاورزی و راه و شهرسازی با نرخ 
پیشنهادی سازمان برنامه و بودجه گفت: درنهایت 
در آخرین جلســه هیئت وزیران که لایحه بودجه 
سال 97 بررسی شــد، قیمت1500 تومان برای 

بنزین و 400 تومان برای گازوئیل تصویب شد.
وی درخصوص تغییــر این دو نرخ گفت: این 
ارقام در هیئت دولت نهایی شــده و فعلًا بعید به 

نظر می رسد تغییر کند.
به گفته این مقام مسئول ارشد دولتی افزایش 
حامل های انرژی طبق تبصــره 14 قانون بودجه 
ســال 96 بوده و حتی اگــر مجلس با تبصره 18 

یک مقام ارشد دولت:

بنزین1500تومانیدردولتتصویبشد

لایحه بودجه 97 مخالف باشــد، این کار می تواند 
اجرایی شود.

وی یادآور شــد: دولت بنا دارد تا پایان ســال 
قیمــت این دو حامــل را افزایش دهــد و قانون 
هدفمندی یارانه ها و برنامه ششــم توسعه به آن 

تأکید می کند.
مجلس مخالف افزایش 50 درصدی

 قیمت بنزین است
در همین راســتا، نایب رئیس کمیسیون انرژی 

مجلــس اعلام کرد: نگاه غالب نمایندگان مجلس 
مخالف با افزایش 50 درصدی قیمت بنزین است، 
چرا که افزایش قیمت با این شدت می تواند شوک 

تورمی ایجاد کند و بسیار خطرناک است. 
هدایــت الله خادمــی، نایــب در گفت وگو با 
خبرگــزاری مهر با تاکید بر اینکه اگر دولت قصد 
افزایش قیمت حامل های انرژی را داشت باید این 
امر را از سال 92 و به تدریج اجرایی می کرد، گفت: 
بهتر اســت این افزایش قیمت با یک شیب ملایم 

انجام شود تا شوک اجتماعی و اقتصادی به جامعه 
وارد نشود.

وی ایجاد شوک اقتصادی و اجتماعی را نتیجه 
قطعی افزایش 50 درصــدی قیمت بنزین اعلام 
کرد و افزود: این افزایش قیمت می تواند بر افزایش 
قیمت کالاها تاثیر گذاشــته و در نتیجه آسیب و 
حتی تعطیلی واحدهای تولیدی را به همراه داشته 
باشد که نتیجه آن ریزش اشتغال است و در شرایط 
کنونی بخش صنعت و تولید کشــور توان تحمل 

چنین شوکی را ندارد.
نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس ادامه داد: 
هر چند نگاه تک تک نمایندگان متفاوت است اما 
نگاه غالب نماینــدگان مجلس مخالفت با چنین 
افزایش قیمتی اســت، چراکه این میزان افزایش 
قیمت با این شدت، خطرناک بوده و شوک تورمی 
ایجاد می کند. بنابراین به نظر می رسد نمایندگان 
با افزایش 10 تا 20 درصدی قیمت بنزین موافق 
باشند.گفتنی است، چند روز قبل هم غلامحسین 
حسنتاش، کارشناس ارشد انرژی طی یادداشتی 
نوشته بود: این که چهارسال افزایش تدریجی قیمت 
حامل هــای انرژی که در قانون پیش بینی شــده 
است را اجرا نکنیم تا دوباره رای بیاوریم و بعد که 
خیالمان راحت شــد جمع آن افزایش ها را یکباره 
اجرا کنیم تا شوک بزرگ دیگری به پیکره نحیف 
اقتصاد و معیشت مردم وارد شود، یک فریب کاری 

مخرب است. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اســلامی از مغایرت برداشت از صندوق توسعه 
ملی با قانون برنامه ششم توسعه، بند 18 اقتصاد 
مقاومتی و اساسنامه صندوق توسعه ملی خبر داد. 
حمیدرضا فولادگر در گفت وگو با خبرگزاری فارس، 
درخصوص لایحه بودجه سال 97 اظهارداشت: امسال 
هم ارقام بودجه حدود 10 درصد رشــد داشته است و 
تحقق درآمدهــای مالیاتی که رقم 128 هزار میلیارد 
تومــان و درآمد نفتی که 101 هزار میلیارد تومان در 

نظر گرفته شده، با تردید روبرو است.
وی افزود: برای محقق شدن درآمد صادرات نفت و 
فرآورده های نفتی نیازمند افزایش بها و صادرات هستیم 
و با توجه به وضعیت اقتصادی رقم تعیین شــده برای 
درآمد مالیات زیاد است، به همین دلیل احتمال کسری 

بودجه از این دو محل درآمدی وجود دارد.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اشاره به 

رشد مصارف جاری دولت در لایحه بودجه سال آینده، 
بیان کرد: این رشد ها نشان می دهد هنوز ساختار دولت 
کوچک نشده است و مدام هزینه ها رشد می کند که این 

مغایر با هدف قانون مدیریت خدمات کشوری است.
فولادگر درخصوص ســهم صندوق توسعه ملی از 
درآمدهای نفتی، گفت: طبق قانون برنامه ششم توسعه 
هر سال واریز به صندوق باید حداقل معادل 30 درصد 
درآمدهای نفتی باشــد و هر سال هم دو درصد به این 
سهم افزوده شود. در لایحه بودجه این سهم 32 درصدی 
در نظر گرفته شــده اما از طرف دیگر 20 هزار میلیارد 
تومان برای مصارف جاری و عمرانی تعیین شده است.
وی با بیان اینکه دولت سال گذشته دولت با کسب 
اجــازه از مقام معظم رهبری از صندوق توســعه ملی 
برداشت کرده است، اضافه کرد: دولت امسال در قالب 
بودجــه و با افزودن چهار قلم هزینه ای دیگر به دنبال 
برداشت از صندوق است؛ این منطقی نیست و در عمل 

سهم صندوق توسعه ملی از درآمد نفت را به 20 درصد 
کاهــش می دهد و در عین حال ناقض بند 18 اقتصاد 
مقاومتی، قانون برنامه ششم توسعه و اساسنامه صندوق 

توسعه ملی است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اشاره به 
برنامه اصلاح قیمت حامل های انرژی در لایحه بودجه، 
اظهار کرد: اصلاح قیمت ها چند ســال است در بودجه 
می آیــد و مجلس اختیار افزایش قیمــت را به دولت 
می دهد که در این راستا دولت سال گذشته فقط بهای 
آب و بــرق را افزایش داد امســال آنگونه که از بودجه 

برمی آید بهای گازوئیل و بنزین افزایش خواهد یافت.
به گفته فولادگر، اصلاح قیمت ها اجتناب ناپذیر است 
اما باید این اصلاح قیمت ها را در قالب یک برنامه ببینیم. 
اینکه فقط قیمت ها افزایش یابد، تنها بار هزینه ای آن 
روی دوش مــردم خواهد بود و هیــچ اقدام اصلاحی 

صورت نمی گیرد. 

وی در پاســخ به این ســؤال که آیــا ادامه قانون 
هدفمندی یارانه ها نیازمند ارائه یک لایحه جداگانه از 
سوی دولت نیست، گفت: بله، ما در مجلس چند سال 
است که این را می گوییم زیرا قانون هدفمندی یارانه ها 
پنج ســاله بود و برای ادامــه آن و اصلاح آن باید یک 

لایحه دیگر به مجلس ارسال شود. 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس درخصوص 
منابع هدفمندی یارانــه و میزان درآمد آن بیان کرد: 
بخشــی از درآمدهای دولت صــرف هزینه های جاری 
دولت می شود. همیشه یک بحثی بین مجلس و دولت 
وجود داشته و دولت معتقد است باید درآمد مابه التفاوت 
قیمت حامل های انرژی را به عنوان درآمد هدفمندی 
اختصاص دهد اما قانون می گوید همه درآمد دولت از 
محل فروش حامل های انرژی باید در حساب هدفمندی 
یارانــه قرار گیرد و هزینه های آن هم به همین ترتیب 

محاسبه شود.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس: 

برداشت از صندوق توسعه ملی نقض برنامه ششم و اقتصاد مقاومتی است

رئیس هیئت عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( از نصف شــدن بودجه این سازمان در 

سال آینده خبر داد.
مهدی کرباسیان در یک نشستی خبری، با  اشاره به کاهش بودجه 
ایمیدرو در لایحه پیشنهادی بودجه 1397 اظهار کرد: در سال 1396 
بودجه در نظر گرفته شــده برای ایمیدرو 75 میلیارد تومان بود که تا 
امروز فقط 16 میلیارد تومان به این سازمان پرداخت شده که آن هم 

فقط در یک بخش یعنی بخش زیرساخت بوده است.
وی افزود: با توجه به نحوه اختصاص سالانه بودجه، تصمیم گرفته 
شد که این مبلغ در سال 1397 برای واقعی تر شدن کمتر از قبل باشد 
که به رقم 35 میلیارد تومان کاهش یافته اســت. البته اگر همین رقم 

نیز به سازمان اختصاص یابد، ما رضایت داریم.
کرباســیان با  اشاره به اهمیت معدن در حوزه اقتصاد کشور گفت: 
خوشــبختانه با فعالیت های رسانه ای و عملیاتی که در حوزه معادن و 
صنایع معدنی صورت گرفت، امروز معدن از جمله اولویت های برنامه های 
اقتصادی مجلس و دولت اســت و اکنون این موضوع کاملا قابل درک 
اســت که پنج درصد از تولید ناخالص داخلی از محل معدن وصنایع 

معدنی است.
وی ادامــه داد: تا امروز اقدامات قابل توجهی در حوزه های کلیدی 
مانند زنجیره فولاد صورت گرفته است، چراکه اعتقاد داریم باید حوزه 
معدن را به صورت یک زنجیره تا رســیدن به محصول فرآوری شــده 
نهایی دید؛ در این زمینه می توان به آمار ایجاد شده در تولیدات زنجیره 
فولاد اشــاره کرد و با در نظر گرفتن اینکه عملا تا ســال 1394 ایران 
یــک صادرکننده مواد معدنی خام بــود، گفت که اکنون نه تنها ماده 
خام معدنی مانند ســنگ آهن وارد می شــود بلکه در زمره کشورهای 

صادرکننده محصولات صنایع معدنی نیز قرار گرفته ایم.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در حال حاضر امسال 14 
درصد میزان صادرات آهن اسفنجی افزایش پیدا کرده است. همچنین 
تولید کنسانتره نیز با افزایش 18 درصدی مواجه بوده و در محصولی 
مانند گندله که تا پیش از این آن را از کشــورهایی مانند بحرین وارد 
می کردیم، تبدیل به صادرکننده شده ایم که تولید آن نیز در کشور 26 

درصد افزایش داشته است.
کرباسیان با  اشاره به وضعیت واگذاری های ایمیدرو گفت: در حال 
حاضر ایمیدرو تقریبا تمام واحدهای معدنی خود را به جز یکی دو مورد 

به بخش خصوصی واگذار کرده است.
وی درپاســخ به ســؤالی درباره ایمنی معادن با بیان اینکه میزان 
حوادث در معادنی که ایمیدرو برآنها نظارت می کندکاهش پیدا کرده 
اســت گفت:البته ایمنی معادن جزو وظایف وزارت کارو رفاه اجتماعی 
است وامیدواریم این وزارتخانه وظایفش را بهتر دراین زمینه انجام دهد.
کرباسیان در ادامه با بیان اینکه معتقدیم بخش خصوصی معادن را 
بهتر از دولت اداره می کند افزود:ما مکلف هستیم هر پروژه معدنی را پس 
از 3سال به بخش خصوصی واگذار کنیم که این کار را انجام می دهیم.

وی درپاسخ به سؤال خبرنگاراقتصادی کیهان مبنی بر اینکه دولت 
چه کاری برای جلوگیری از بروز مشکلاتی در معادن نظیرمعدن طلای 
زرشــوران انجام داده است ؟ گفت:ما معتقدیم در واگذاری معادن باید 
به اهلیت طرف مقابل توجه شود.و اگر این اهلیت وجود نداشته باشد 
مشکلاتی نظیر معدن طلای زرشوران ایجاد می شود که کارگران اخراج 

می شوند و...
معاون وزیر صنعت و معدن در عین حال خواستار افزایش نظارت 

و ایمنی معادن از سوی دولت شد.

کرباسیان:

امسالفقط1۶میلیاردتومان
ازبودجه75میلیاردتومانی
ایمیدرورااختصاصدادهاند

نزدیک به یک ماه از زمانی که بانک مرکزی تصمیم گرفت برای 
تخلیه حباب 200 هزار تومانی سکه، حراج سکه راه بیاندازد، می گذرد 
ولی تاکنون با وجود عرضه هزاران سکه از سرمایه های کشور، همچنان 
این حباب قیمتی وجود داشته و دلالان همچنان در صف خرید هستند. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، بعد از افزایش قیمت ها در بازار طلا و سکه و 
البته حبابی شدن قیمت ها در این بازار، بانک مرکزی تصمیم گرفت با حراج، 

حباب 200 هزار تومانی سکه را از بین ببرد. 
بنابرایــن بانک مرکزی با هدف کنترل قیمت هــا و از بین بردن حباب، 
تاکنون 9 جلســه حراج سکه در بانک کارگشایی برگزار کرده که طبق اعلام 
مسئول این بانک تا کنون، حدود 35 هزار قطعه سکه به فروش رسانده است.
از زمان آغاز حراج ســکه تاکنون نقدهای فراوانی به سیاســت بانک مرکزی 
وارد شده که مهم ترین آن این است که حباب قیمت ها از بین نرفت و حراج 

بی فایده بوده است.
البته مسئولان حراج و دلال هایی که پای ثابت حراج های بانکی هستند، 
معتقدند اگر حراج نبود، قیمت ســکه از یک میلیون و 500 هزار تومان هم 
عبور می کرد این درحالی است که فعالان بازار طلا معتقدند سود حراج فقط 
به جیب دلال ها می رود.مشاهدات عینی از محل برگزاری حراج سکه، حکایت 
از آن دارد که طی این چند جلسه، پای ثابت حراج های بانکی، دلال های بازار 
سکه بوده اند. دلال هایی که صدای مردم را درآورده اند و عملًا اجازه نمی دهند 

تا مردم عادی هم دست پر از این حراج ها بیرون بروند.
مردم می گویند: دلال ها قیمت ها را خودشان بالا می برند و اجازه نمی دهند 
تا مردم با قیمت پایین، خرید کنند. این درحالی اســت که دلال ها معتقدند: 

مردم نباید به حراج بیایند و بازار را بهم بزنند!!
یکی از این دلال ها می گوید: مردم در این حراج، هول می شــوند و بدون 
اطلاع قیمت را بالا می برند و همین باعث می شــود که ســکه در حراج هم با 
حباب 120-130 هزار تومانی به فروش برســد.البته گزارش های دریافتی از 
نهمین حراج ســکه که روز گذشــته در خیابان مولوی برگزار شد حکایت از 
آن دارد که حضور فیزیکی مردم در حراج نســبت به جلســات قبل کاهش 
چشمگیری داشته است.این یعنی، مردم از حراج سکه بیرون رفتند و دلال ها 
ماندند و سکه هایی که بدون محدودیت می توانند بخرند! طبق اعلام مسئول 
بانک کارگشایی میزان فروش سکه نسبت به جلسات قبل فرقی نکرد و فقط 

مردم عادی که قبلًا می آمدند و خریدی نداشتند، دیگر نیامدند.
استدلال مسئولان بانکی از حضور مردم و دلال ها در حراج سکه این است 
که حضور مردم کمکی به سیاست بانک مرکزی مبنی بر عرضه سکه نمی کند 
بلکه باعث دپوی سکه ها در منازل می شود. ولی اگر دلال ها سکه ها را بخرند 

آنها را وارد بازار می کنند.
البته نگرانی فعالان و کارشناسان بازار این است که دلال ها هم به دپوی 
ســکه روی بیاورند. که شواهد نشان می دهد این سیاست از سوی تعدادی از 
دلال ها در دستور کار قرار گرفته و بنا دارند سکه ها را دپو کرده تا اجازه ندهند 

قیمت ها در بازار کاهش یابد.

هر چند طبق اظهارنظــر وزیر نفت قرار بود اطفای حریق چاه 
شماره 147 گچســاران ظرف 45 روز به پایان برسد، اما به گفته 
مدیر سابق HSE شرکت ملی حفاری با گذشت 48 روز تاکنون این 

مهم صورت نگرفته است.
به گزارش خبرگزاری فارس، ســاعت 13 روز دوشنبه 7 آبان 96 دکل 
حفاری 95 فتح به دلیل فوران چاه دچار آتش سوزی شد و دو نفر از کارکنان 
شرکت ملی حفاری ایران به نام های محمد سلیمی دکل بان و فرزاد ارزانی 

حفار دکل نفتی رگ سفید جان خود را از دست دادند.
در ایــن رابطه علی اکبر پونده نژادان مدیر ســابق HSE شــرکت ملی 
حفاری که بیش از سه دهه در سمت های مختلف در شرکت ملی حفاری 
ایران خدمت کرده است، تأکید کرد: کشوری که در تحریم اقتصادی است، 
روزانه یک میلیون دلار نفت و گاز در رگ ســفید 147 از کف می دهد، و 
بــه همراه هزینه های پنهان دیگر. چــرا به ده ها متخصص مهار چاه که به 
صورت شــکلی بازنشسته شده اند، ولی توانایی و قدرت عملیات پیچیده را 

دارند، اجازه ورود داده نمی شود.
وی افزود: در حال حاضر حضور ده ها دستگاه حفاری و تیم های مختلف 
به دلیل عدم توجه و خودخواهی بیش از یک ماه است که در منطقه متوقف 
شده است که میلیاردها دلار به صنعت نفت ایران ضرر وارد کرده است. هر 
چنــد تعداد اندکی از متخصصان عملیات صنعت حفاری و مناطق نفتخیز 

در خط مقدم وجود دارند، ولی این پازل مهار ناقص است.
این مسئول سابق در مورد علت طولانی شدن مهار آتش علیرغم وعده 
45 روزه وزیر نفت، گفت: وزیر محترم نفت بر اساس تحلیل کارشناسان و 
متخصصان مربوطه اظهارنظر می کند، وقتی کسانی در منطقه عملیات هستند 
کــه به جز آتش منقل خانه خود، آتش دیگری ندیده اند و در مورد اطفای 
حریق چاه های نفت و گاز اظهار نظر می کنند، نتیجه اش همین می شــود 
که شــما می بینید.پونده نژادان افزود: علت طولانی شدن مهار این آتش را 
می توان خطای انســانی در عملیات، خطای انسانی در محاسبات، خطای 
انسانی در مهار اطفاء حریق عنوان کرد که این ادامه خطا هنوز هم تجربه 
نشده، پایان پذیر نیست و تاکنون ده ها پرواز هلیکوپتر و هواپیما از اهواز و 
تهران به محل حادثه داشتیم.وی با  اشاره به توان داخلی برای کنترل این 
حریق، عنوان کرد: کارشناسان و متخصصان صنعت نفت جنوب و حفاری 
ایــران عملیات بزرگ و خطرناک اطفاء حریق چاه های نفت و گاز در ایران 
زیر بمباران حملات جنگ تحمیلی و در کشورهای کویت و عراق در وزش 
طوفان های شدید خاک در دمای بالای 50 درجه سانتی گراد تابستان را در 
کارنامه خود دارند.این کارشناس ایمنی گفت: درست است که وزیر محترم 
نفــت آقای زنگنه می خواهد در ایــن زمینه جوان گرایی کند، اما وی باید 
اتاق فکری متشکل از پیش کسوتان این عرصه در کنار افراد جوان حاضر 

در عملیات مهار این چاه تشکیل می داد.

یک اقتصاددان با بیان اینکه اولویت ایجاد پایگاه اطلاعات مالیاتی 
اســت و نه اخذ مالیات از سود سپرده ها، نسبت به انتقال منابع مالی 

کلان به بازارهای ارز، طلا و سرمایه هشدار داد.
حسین صمصامی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، با اشاره به حجم هزار 
و 126 هزار میلیارد تومانی سپرده های مدت دار شبکه بانکی، اظهارداشت: اگر 
نرخ ســود این سپرده ها در مجموع یک سال منتهی به شهریور ماه امسال به 
طور متوسط 18 درصد باشد سود پرداختی به این سپرده ها بالغ بر 202 هزار 

میلیارد تومان می شود.
وی با بیان اینکه با فرض نرخ مالیات 9 درصدی برای این سود سپرده ها، 
دولت 20 هــزار میلیارد تومان مالیات تنها از این محل می تواند تامین کند، 
افزود: اما ابعاد این طرح مشخص نیست به طوری که نرخ مالیات، نحوه تعیین 
مالیات )مالیات با نرخ سود یا صعودی یا تصاعدی( و اینکه این مالیات از چه 
ســطوحی دریافت خواهد شد، تاکنون مطرح نشــده است.این اقتصاددان با 
تاکید بر اینکه هم اکنون اولویت، اخذ مالیات از ســود ســپرده نیست تصریح 
کرد: به جای پیگیری اخذ مالیات از سود سپرده، در ابتدا باید ماده 169 مکرر 
قانون مالیات های مستقیم که در سال 94 ابلاغ شده است، اجرایی شود چرا 
که براســاس این قانون باید پایگاه  اطلاعاتی مانند اطلاعات بانک ها، بیمه ها و 
گمرک و دیگر دستگاه ها توسط ســازمان امور مالیاتی را ه اندازی شود تا این 
ســازمان بتواند درآمدها را شناسایی کند.صمصامی با طرح این سوال که اثر 
اجرای چنین سیاستی در اقتصاد چیست، گفت: با اجرای این طرح، صاحبان 
سپرده های کلان منابع  خود را به حساب جاری منتقل کرده و در بازار دارایی ها 
از جمله سکه و ارز به سفته بازی مبادرت می کنند که این کار امکان بروز اختلال 
در ایــن بازارها را به وجود می آورد. به گفتــه وی در صورت راه اندازی پایگاه 
اطلاعاتی وصولی سازمان امور مالیاتی می تواند به 1/5 تا 2 برابر افزایش یابد.

با گذشت نزدیک به یک ماه از طرح حراج بانک مرکزی 

دلالانهمچنان
درصفخریدسکههستند!

یک اقتصاددان هشدار داد

خطرانتقالسپردههایبانکی
بهبازارهایارزوطلا

چند روز پس از اتمام وعده وزیر نفت

روزییکمیلیوندلارنفتوگاز
درچاهرگسفیددودمیشود

مشــاور وزیر راه اظهار کرد: یکی از دلایل 
بدهکاری دولت حقوق کارمندان دولتی است که 

به هیچ عنوان نمی تواند کاهش یابد.
به گزارش خبرگزاری صدا و ســیما، حسین عبده 
تبریزی در شبکه خبر با بیان اینکه گاهی تصور می شود 
که تورم به معنای بالارفتن قیمت هاست گفت: دولت در 
بودجه 97 به دنبال کاهش کسری بودجه است و برای 
اینکه کسری بودجه را کاهش دهند تصمیماتی درباره 

افرایش برخی قیمت ها گرفته شده است.
به گفته این اقتصاددان، کشــور در سال های قبل 
شاهد رشد اقتصادی بود که در نتیجه افزایش قیمت 

نفت حاصل شده بود.

عبده تبریزی افزود: یکی از دلایل بدهکاری دولت 
حقوق کارمندان دولتی است که به هیچ عنوان نمی تواند 
کاهش یابد.وی افزود: استقراض از صندوق توسعه ملی 
بسته به نحوه مصرف می تواند تورم زا باشد اگرچه نحوه 
هزینه کرد دولت از این صندوق می تواند بر میزان این 

تورم تاثیر بگذارد.
این اقتصاددان خاطرنشان کرد: بیکاری حاصل نرخ 
رشد پایین اشتغال است، از سوی دیگر افزایش نرخ رشد 
به معنای اشتغال زایی نیست، در حال حاضر کشور با 3 
میلیون نفر بیکار روبرو است و از سوی دیگر جمعیت 
غیرفعال کشور هم بالاست.طهماسب مظاهری، دیگر 
اقتصاددان حاضر در این برنامه هم گفت: اصولا دولت 

هر زمان با کسری بودجه روبرو باشد، برای تامین آن 
دســت به هرکاری می زند که سلسله این اقدامات به 

ایجاد تورم کمک می کند.
وی افزود: آن بخــش از هزینه دولت که از محل 
فروش نفت حاصل می شود، خود کسری بودجه دولت 
را تامین می کند. وقتی درآمد بودجه بالا می رود نیز به 
عنوان منابع تامین کســری بودجه است، بنابراین چه 
ارزی که از صندوق توسعه ملی استفاده شود و چه ارزی 
که به صورت مســتقیم از صادرات نفت به دست آید، 
تورم زا خواهد بود.وزیر اسبق اقتصاد افزود: یکی از عوامل 
مهم افزایش نقدینگی دولت تامین منابع از محل کسری 
بودجه است. اصلاح قیمت ها اگرچه قیمت ها را افزایش 

می دهــد اما به دلیل افزایش درآمــد دولت می تواند 
چندان هم تورم زا نباشد.مظاهری تأکید کرد: در 12 
سال گذشــته روند بیکاری در کشور رو به رشد بوده 
است، زیرا دولت شرایط مناسب را برای سرمایه گذاری 

بخش خصوصی تامین نکرده است.
وی تصریح کرد: در 4 سال گذشته دولت به دنبال 
کاهــش نرخ تورم بوده، امــا کاهش آن به هر قیمتی 
موجب شد تا رکود اقتصادی در کشور به وضوح دیده 
شود. از سوی دیگر منابع دولتی هم برای سرمایه گذاری 
در همه بخش ها ممکن نیست که خود اهمیت حضور 
بخــش خصوصی در اقتصاد کشــور را بیش از پیش 

هویدا می کند.

مشاور وزیر راه:

پرداخت حقوق کارمندان  یکی از دلایل بدهکاری دولت است

دستیار ویژه اقتصادی رئیس جمهور اصلاحات 
ارضی را همسنگ انقلاب اسلامی و ایجاد نهادهای 
حکومتی برای حمایت از اقشار ضعیف جامعه قرار 
داد و آن را از کارهای اساسی برای بازتوزیع ثروت 

و درآمد در کشور عنوان کرد!
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، مسعود نیلی در 
یک برنامه تلویزیونی گفت: تغییر در توزیع درآمد، کار 
شش ماهه نیســت بلکه این کار را باید آهسته آهسته 

انجام داد.
وی در اظهاراتی عجیب، اصلاحات ارضی رژیم پهلوی 
را همسنگ انقلاب اسلامی و ایجاد نهادهای حکومتی 
قرار داد و تصریح کرد: اصلاحات ارضی، پیروزی انقلاب 
اسلامی و ایجاد نهادهای حکومتی برای حمایت از اقشار 
ضعیف جامعه، کارهای اساســی برای بازتوزیع ثروت و 

درآمد در کشور بوده است.
ایــن رویکرد در حالی رخ داده که برنامه اصلاحات 
ارضی مورد انتقاد جدی بســیاری از کارشناســان قرار 
دارد. بررســی ها نشان می دهد بعد از اجرای این برنامه 
در ســال 1340، وضعیت کشاورزی کشور که پیش از 

اصلاحات ارضی خودکفا بود به جایی رسید که یکسال 
بعد، تولیدات کشاورزی نصف و هم زمان با اجرای مرحله 
دوم آن هم دولت ناگزیر به خرید 60 هزار تن گندم از 
شوروی، 25 هزار تن ذرت و 14 هزار تن گندم از آمریکا 
شــد.این تصمیم علاوه  بر افزایــش واردات محصولات 
کشــاورزی، به افزایش مهاجرت از روستاها انجامید و 
حتی وزیر کشــاورزی وقت )1353( هم اعلام کرد که 

این طرح شکست خورده است.
دســتیار ویژه روحانی که گویا تلاش می کرد با این 
اظهارات، زمینه توجیــه اقدام دولت برای حذف یارانه 
میلیون هــا نفر از مردم در بودجــه 97 را فراهم کند ، 
در ایــن برنامه تلویزیونی گفت: نظام مقابله با فقر نظام 
کارایی نبوده اســت و هر حمایتی که به  عنوان عدالت 
می خواســتیم انجام دهیم چون قشــر فقیر جامعه را 

نشناخته ایم به حمایت های فراگیر تبدیل شده است.
نیلی ادامــه داد: در نخســتین گام همان طور که 
در لایحه بودجه ســال 97 پیش بینی شده است برای 
شناسایی افراد نیازمند، آنها باید بر اساس جدول درآمدی 
که دولت اعلام کرده اســت در ســازمان های حمایتی 

کمیته امداد و بهزیستی نام نویسی کنند.
وی همچنیــن اظهــار کرد: »اصــلاح قیمت های 
حامل های انــرژی موجب اصلاح مصرف انرژی خواهد 
شــد.« این در حالی اســت که به اعتقاد کارشناسان، 
تبعات اجتماعی افزایش قیمت حاملهای انرژی و فشاری 
که از ناحیه گرانی ســایر کالاها به اقشار فرودست وارد 
می گردد در شرایط اقتصادی کنونی طاقت فرسا خواهد 
بود و در حقیقت دولت به جای اصلاح نظام هزینه ای و 
ولخرجی نهادهای زیرمجموعه خود، در صورت اجرای 
لایحه بودجه 97، فشــار افزایــش هزینه ها را به مردم 

منتقل خواهد کرد.
یارانه باید 18 هزار تومان می بود نه 45 هزار تومان

علاوه بر این دستیار ویژه اقتصادی رئیس جمهور گفته 
است: در سال 89 که هدفمندی یارانه ها اجرا شد، یارانه 
نقدی باید بین 18 تا 20 هزار تومان بر اســاس درآمد 
دولت از اجرای این طرح بین خانوارها تقســیم می شد 
امــا دولت 45 هزار تومان یارانه نقدی پرداخت کرد که 

موجب کسری بودجه و مسائل دیگر شد.
نیلی افزود: دهک اول جامعه در مقایســه با دهک 

آخر درآمدی نســبت یک به 86 دارد که عدد غیرقابل 
قبول و ناعادلانه ای است.

دستیار ویژه اقتصادی روحانی خاطرنشان کرد: اگر 
نظــام مالیاتی هدف خود را شناســایی کند و از 800 
هزار نفر بالای جامعه مالیات گرفته شود و میان هشت 
میلیون نفر دهک پایین جامعه توزیع شود، این دهک 

از فقر مطلق خارج خواهد شد.
گفتنی اســت شــبیه به این اظهارات را، اســحاق 
جهانگیری، معاون اول دولت، دو روز پیش اعترف کرده 
بود و همچون مســعود نیلی، در مقام منتقد گفته بود 
کــه »قدرت خرید و درآمد آحــاد جامعه کاهش پیدا 
کرده است، رشد اقتصادی، بودجه دولت و بهره وری نیز 

وضعیت مناسبی ندارد.«)!(
این مقام های مسئول دولت روحانی باید به جای این 
آمارها و انتقادات از وضعیت کشور، در برابر عملکرد 5 
ســاله خود جوابگو باشند چرا که نمی توان هم سال ها 
مسئولیت های اجرایی و برنامه ریزی را در اختیار داشت 
و هم در موضع طلبکار و منتقد دیگران را مورد خطاب 

قرار داد.

دستیار ویژه اقتصادی رئیس جمهور:

یارانه باید ۱۸ هزار تومان می بود نه ۴۵ هزار تومان


